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صنعت و معدن

پرايد کمتر از ۳۲ ميليون ضررده است!
عضو هيات رييسه کميسيون صنايع 
و مع��ادن مجل��س با بي��ان اينکه به 
نظر مي رسد شوراي رقابت از بحث 
قيمت گذاري خودرو کنار رفته، گفت: 
برداشتم اين است که وزارت صمت و 
سازمان حمايت از مصرف کنندگان، 
قيم��ت کارخانه خودرو را ۲۰ درصد 

افزايش دهند. ولي ملکي در گفتگو با اقتصاد آنلاين اظهار کرد: پيش از 
عيد 97 انجمن قطعه سازان و خودروسازان نامه هايي را به رييس مجلس 
ارس��ال کرده بودند و وي هم اين نامه ها را به کميس��يون صنايع ارجاع 
داد و جلس��ات متعددي در اين رابطه برگزار ش��د و در آن زمان صحبت 
قطعه س��ازان اين بود که اگر قيمت ها حداقل 17 درصد افزايش نيابد، 
قادر به ادامه فعاليت نخواهند بود. اين نماينده مجلس با تاکيد بر اينکه 
قيمت هاي فعلي خودرو در بازار حباب دارد، گفت: در جلس��ه اعضاي 
کميسيون صنايع با خودروسازان، مديرعامل سايپا قسم جلاله خورد که 
اين خودروسازي براي هر پرايد که قيمت آن ۲1 ميليون تومان است، 
1۲ميلي��ون توم��ان ض��رر مي دهد و اگر اين خودرو را 3۲ ميليون تومان 
عرضه کند، سر به سر مي شود. در اين شرايط اگر افزايش قيمت صورت 
نگيرد، قطعه سازان هم توليد نخواهند کرد و قطعه که توليد نشود، خودرو 

در پارکينگ و انبار خودروسازي ها مي ماند.

امكان ثبت نام مشتريان اخير سايپا
 در طرح پيش فروش آتی ايران خودرو وجود ندارد

مشترياني که در طرح فروش اخير شرکت سايپا ثبت نام کرده اند، 
امکان حضور در طرح آتی پيش فروش محصولات ايران خودرو را 
نخواهند داشت.  به گزارش ايکو پرس، گروه صنعتي ايران خودرو 
به منظور توزيع عادلانه محصولات ميان مش��تريان واقعي طبق 
هماهنگي با گروه خودرو سازي سايپا ، کدملي تمام مشترياني را 
که در طرح پيش فروش اين ش��رکت ثبت نام نموده اند رادريافت 
خواهد کرد. برمبناي اين گزارش، هدف گروه صنعتي ايران خودرو 
، اين است که خودرو هاي توليدي اين گروه صنعتي درجامعه بين 
مصرف کنندگان و مشتريان نهايي توزيع شود و کساني براي خريد 
خودرو اقدام کنند که صرفا نيازمند خودروي ش��خصي و مصرف 
کننده واقعي هس��تند.  با توجه به فروش اخير محصولات ش��رکت 
سايپا و استفاده گروهي از هموطنان از شرايط ارائه شده توسط اين 
شرکت ، گروه صنعتي ايران خودرو ، از مديريت ارشد اين شرکت 
درخواست نمود تا ليست کدملي مشترياني را که در ثبت نام اخير 
موفق به ثبت نام شده اند به اين گروه صنعتي اعلام نمايند تا از ثبت 
ن��ام نامب��ردگان در طرح پيش فروش آتي ايران خودرو جلو گيري 
شود. گروه صنعتي ايران خودرو قرار است بزودي طرح پيش فروش 

4۰ هزار دستگاه از محصولات خود را به اجرا گذارد.  

اخبار کوتاه

گروه صنعت و معدن: مقابله با خام فروش��ي محصولات معدني 
مدت هاس��ت که به عنوان يکي از اولويت هاي برنامه ريزي ش��ده 
از سوي دولت در دستور کار قرار گرفته است. دولت ها مي خواهند 
ميزان خام فروشي را کاهش داده و با فرآوري مواد خام به صادرات 
محصولاتي با ارزش افزوده بالاتر اقدام کنند. ايران تا همين چند 
س��ال پيش از اين يکي از بزرگترين صادرکنندگان مواد معدني 
خ��ام ب��ود، حالا اما به نظر مي رس��د ک��ه اراده جدي براي تکميل 
چرخه هاي توليد و فرآوري محصولات معدني در کش��ور وجود 
دارد. در س��ال هاي ميان��ي دولت ه��اي احمدي نژاد بود که ايران 
سنگ آهن را صادر و در مراحل بعد گندله، کنستانتره آهن، آهن 
اس��فنجي و حتي فولاد را به عنوان محصولات اس��تحصال شده 
از سنگ آهن وارد مي کرد. شايد به علت وجود چنين سيکلي بود 
که تکميل چرخه توليد فولاد در کش��ور از همان ابتدا در دس��تور 
کار دولت هاي روحاني قرار گرفت. فرآوري و تکميل چرخه هاي 
توليد محصولات و صنايع معدني در دولت هاي يازدهم و دوازدهم 
تنها معطوف به سنگ آهن و تکميل چرخه توليد فولاد در کشور 
نبوده است. طي سال هاي گذشته برنامه ريزي هاي متفاوتي براي 
بسياري ديگر از محصولات معدني و صنايع معدني در دستور کار 
قرار گرفته است. برنامه ريزي هايي نيز از سوي دولت و همچنين 
فع��الان بخ��ش خصوصي در اين حوزه ها صورت گرفته تا بتوان 
صادرات محصولات معدني با ارزش افزوده بالاتر را در دس��تور 

کار قرار داد.

وعده دولت براي پايان خام فروشي ���
دولتي ها وعده پايان خام فروشي محصولات معدني تا پايان دولت 
دوازدهم را بارها پيش از اين مطرح کرده اند. چند هفته پيش تر بود 
که جعفر سرقيني، معاون معدني وزارت صنعت، معدن و تجارت 
گفت: در طي پنج سال گذشته در جهت تکميل زنجيره هاي توليد 
در معادن، خام فروشي به حداقل رسيده و تا پايان دولت دوازدهم 
به صفر خواهد رسيد. او همچنين گفت: بيشتر ذخاير معدني کشور 
به بهره برداري رس��يده، به طوري که در س��ال گذش��ته علاوه بر 
اينکه کل نياز صنايع معدني کشور را تامين کرديم نزديک به 9 
ميليارد دلار نيز صادرات داش��تيم. به گفته س��رقيني؛ در ايران به 
جز مواردي معدود به اکثر مواد معدني دسترسي داريم که علاوه 
بر تامين نياز داخل به کشور هاي ديگر نيز صادر مي شود. معاون 
معدني وزارت صنعت، معدن و تجارت ادامه داد: طي پنج س��ال 
گذشته در جهت تکميل زنجيره هاي توليد در معادن، خام فروشي 

به حداقل رسيده و تا پايان دولت دوازدهم به صفر خواهد رسيد. 
س��رقيني همچنين درباره اش��تغالزايي معادن در کشور ادامه داد: 
در ح��ال حاض��ر در بخ��ش معدن 13۸ هزار نفر و در بخش صنايع 
معدني ۸3۰ هزار نفر به صورت مس��تقيم مش��غول به کار هستند 
که به ازاي هر يک اشتغال مستقيم در معدن حداقل 1۰ شغل به 
صورت غير مستقيم ايجاد مي شود. وي گفت: هم اکنون 9 هزار 
معدن بزرگ و متوسط فعال در کشور داريم که عمده اين معادن 

واحد فرآوري مناسب در سر معدن و يا نزديک به آن دارند.

ابلاغ نقشه راه معدن و صنايع معدني ���
روزهاي ابتدايي ش��هريورماه س��ال جاري و همزمان با روزهاي 
هفته دولت بود که نقشه راه معدن و صنايع معدني با هدف ارتقاي 
وضعيت بخش معدن و صنايع معدني توسط محمد شريعتمداري، 
وزير صنعت، معدن وتجارت ابلاغ شد. به گزارش خبرگزاري ها، 
اين نقشه راه که حاصل همفکري مسئولان وزارت، صنعت معدن 
و تجارت و تش��کل ها با محوريت ايميدرو تهيه ش��ده، اهداف و 
چشم انداز بخش معدن و صنايع معدني را تعين کرده است. وزير 
صنع��ت، مع��دن و تجارت پيش از اي��ن اعلام کرد بوده که يکي 

از وعده هاي من در ش��روع دولت دوازدهم اين بود که برنامه 4 
س��اله اي را براي توس��عه معدني کش��ور تهيه و به اجرا در بيارم و با 
نظرخواهي از همه اصحاب فکر و انديشه، نقشه راه معدن و صنايع 
معدني پيش روي ما اس��ت. به گفته ش��ريعتمداري، در اين نقشه 
راه توجه ويژه اي بر استفاده از ذخاير و معادن کوچک شده و راه 
حل هايي را براي اس��تفاده از ذخاير معادن کوچک براي توس��عه 

معدني پيش بيني شده است.

ضرورت بازنگري استراتژي بخش معدن ���

در اي��ن مي��ان برخ��ي از فعالان معدني بر اي��ن باورند که در گام 
نخس��ت بايد معادني که از چرخه توليد و فعاليت خارج ش��ده اند 
دوباره فعال شوند. همچنين بازنگري استراتژي بخش معدن نيز 
مي تواند يکي ديگر از راهکارهاي مفيد باش��د. ابراهيم جميلي، 
فعال معدني و عضو هيات نمايندگان اتاق بازرگاني در گفتگو با 
خبرنگار روزنامه »تجارت« مي گويد: در صورتي که ظرفيت هاي 
توليد بخش معدن تقويت و قوي شود بدون شک بر اقتصاد ملي 
بيش از اکنون اثر خواهد گذاشت. اما اين موضوع بسته به شرايط 
و برنامه هايي دارد که براي آن تدوين شود. حقيقت اين است که 

سهم بخش خصوصي چندان چشمگير نيست و در بحث واگذاري 
پهنه هاي معدني کمترين سهم را داشته است.  اين فعال معدني 
در ادامه تاکيد کرد: يکي از نکات مهم در بخش معدن و صنايع 
معدني اين اس��ت که هنوز کس��اني که در بخش فرآوري مواد 
معدني سرمايه گذاري کرده و نسبت به ساخت کارخانه فرآوري 
اقدام مي کنند، حمايت نمي شوند. اين در حالي است که در صورت 
توج��ه ب��ه اي��ن افراد و حمايت از آنه��ا انگيزه براي فعاليت در اين 
بخش ايجاد خواهد شد و در نتيجه ظرفيت توليد محصولات نهايي 
افزايش يافته و از خام فروشي جلوگيري مي شود. جميلي در ادامه 
معتقد اس��ت نخس��تين گام، براي جلوگيري از خام فروشي، فعال 
کردن معادن متروکه يا غيرفعال اس��ت که هنوز مقاديري مواد 
معدني دارند. مي توان با ايجاد مشوق ها زمينه را براي راه اندازي 
و ساخت کارخانه هاي فرآوري فراهم کرد. يکي ديگر از مواردي 
ک��ه باي��د ب��راي واگذاري معادن در نظر گرفته ش��ود فني بودن و 
آشنايي با معدن و معدنکاري است. به گونه اي که کساني که در 
اين حوزه فعاليت دارند نس��بت به ورود به اين بخش اقدام کرده 
و در اولويت قرار گيرند. در واقع اگر افراد براساس توانمندي خود 
وارد اين عرصه ش��وند بدون ش��ک اين فعاليت ها نتايج مثبتي به 
همراه خواهد آورد. اين عضو هيات نمايندگان اتاق بازرگاني ادامه 
داد: بخش خصوصي ايران توانمندي زيادي دارد اما بروکراس��ي 
و شرايط اداري حاکم در بخش معدن به گونه اي است که براي 
آغاز فعاليت هاي معدني، چالش هاي بس��ياري همچون مس��ائل 
زيس��ت محيطي، محلي ها و ش��رايط منابع انرژي و زيرساخت ها 
وجود دارد که با برنامه ريزي براي هرکدام از اين بخش ها، مي توان 
روند فعاليت ها را تسهيل کرد. ايران با توجه به وسعت، تنوع بالاي 
مواد معدني و ذخاير شناخته شده از ظرفيت بالايي برخوردار است 
و مي توان با اکتشافات عمقي زمينه را براي افزايش توليد محصول 
فراه��م ک��رد. ب��ه اين ترتيب که ضمن تامين نياز صنايع داخلي با 

صادرات آنها بر اقتصاد ملي و رشد آن تاثير گذاشت.
در اي��ن مي��ان برخي از کارشناس��ان مي گويند يک��ي از راه هاي 
جلوگيري از خام فروش��ي س��اخت و راه اندازي واحدهاي فرآوري 
مواد معدني اس��ت که مي تواند از س��وي س��رمايه گذاران بخش 
خصوصي داخلي و خارجي اجرايي شود. شرايط کنوني و امکان 
ارتباط با کشورهاي پيشرفته که بعد از لغو تحريم ها فراهم شده 
راه را براي ساخت کارخانه هاي فرآوري هموار کرده است. البته 
در اين ميان مسئولان امر نيز بايد برنامه ريزي هايي براي ايجاد 

زيرساخت ها داشته باشند.

کارشناس بخش معدن در گفتگو با تجارت تاکید کرد؛

جمیلي در گفتگو با »تجارت«: بروکراسي توان بخش خصوصي در حوزه معادن را مي گیرد

ضرورت تغییر استراتژي براي پايان خام فروشي

 نبود مواد اولیه علت اصلي خواب خودروها تغییر زمان آزادسازي پهنه هاي اکتشاف معدنيخودروهاي هیبريدي بلاروس به ايران مي آيد
رمضانعلي سبحاني فر با اشاره به بازديد از 
دو کارخانه خودروهاي برقي و هيبريدي 
و کارخانه داروس��ازي در شهر مينسک 
ب��لاروس گفت: از کارخانه خودروهاي 
برق��ي و هيبريدي در ب��لاروس بازديد 

کرديم و قرار است با يک شرکت ايراني در اين زمينه همکاري 
ش��ود. عضو کميس��يون صنايع مجلس در ادامه با اشاره به اينکه 
قرار اس��ت اين ش��رکت به صورت آزمايشي خودروهاي شهري 
را به ايران فرس��تاده و بعد از ايجاد اس��تانداردهاي کش��ورمان 
به خط توليد برس��د. اين نماينده مجلس همچنين با اش��اره به 
بازدي��د از کارخان��ه داروس��ازي در ب��لاروس ادامه داد: در زمينه 
داروس��ازي و همکاري هاي دو کش��ور ايران و بلاروس در اين 

بازديد بحث شد.

مدي��رکل دفت��ر امور اکتش��اف از تغيير 
زمان نوبت س��وم آزادسازي محدوده ها 
و پهنه هاي  اکتش��افي کش��ور خبر داد. 
اسداله کشاورز با اشاره به زمان آزادسازي 
محدوده ها و پهنه هاي اکتشافي يادشده، 

افزود: زمان اين آزادس��ازي به س��اعت 1۰ صبح روز يکش��نبه ۲5 
ش��هريور 97 موکول ش��د. وي با اش��اره به نزديکي اجراي طرح 
آزادسازي محدوده هاي معدني و پهنه هاي مطالعاتي و مشخص 
شدن محدوده هاي آنها بر روي سامانه کاداستر افزود: اين تغيير 
زمان به منظور اجراي اصولي و عادلانه و ايجاد ش��رايط يکس��ان 
براي تمام متقاضيان انجام ش��ده اس��ت. کشاورز همچنين اضافه 
کرد: از امروز تا زمان آزادسازي امکان ثبت درخواست صدور پروانه 

اکتشاف در سامانه کاداستر ميسر نخواهد بود.

رئيس انجمن قطعه سازان ايران علت 
اصلي طولاني شدن زمان خواب برخي 
خودروها را نبود مواد اوليه قطعات آنها 
عنوان کرد و گفت: تاکنون بخش��ي از 
مواد اوليه قطعات از گمرگ ترخيص و 

خودروها به مرحله تجاري رسيده و به زودي تحويل مشتري 
خواهند ش��د. محمدرضا نجفي منش ادامه داد: قطعه س��ازان 
معطل مواد اوليه وارداتي بودند که از گمرک ترخيص نش��ده 
بود و به همين دليل نتوانستند اين قطعات را به موقع تحويل 
خودروس��ازان دهند و اين باعث ش��د توليد تعدادي از خودروها 
که از نظر اين قطعات ناقص بودند نهايي نشود. وي گفت: ۸۰ 
درصد مواد اوليه مورد استفاده قطعه سازان داخلي است اما ۲۰ 

درصد هم لازم است از خارج وارد شود.

۱۳۳۰ تن لوازم التحرير وارد کشور شد
گمرک ايران از واردات يک هزار و 33۰ تن لوازم التحرير در پنج ماه 
سال جاري به کشور خبر داد و اعلام کرد: مشکل واردکنندگان نوشت 
افزار، کد رهگيري بانک و مابه التفاوت ارز بوده که با مصوبات جديد 
هيات وزيران حل شده است. به گزارش گمرک؛ علي معقولي، مديرکل 
مرکز واردات و امور مناطق آزاد و ويژه اقتصادي گمرک گفت : مشکل 
اتحاديه وارد کنندگان لوازم التحرير حل ش��ده و روند واردات عادي 
است. وي در مورد مسائل مطرح شده از سوي اتحاديه واردکنندگان 
لوازم التحرير گفت: در روزهاي اخير موضوعاتي از س��وي مس��ئولان 
اتحاديه لوازم التحرير درخصوص پرداخت ما به التفاوت ارزي مطرح 
شد که خيلي زود با مصوبه جديد هيات وزيران حل شد، برخي موارد 
از ليست هاي ما به التفاوت حذف شد و باقي آنها نيز به بانک ها محول 
شد که با اخذ تعهد اقدام کنند. معقولي با اشاره به اينکه روال واردات 
روند عادي خود را دارد و در حال حاضر مشکلي وجود ندارد، ادامه داد: 
ما در يک مقطع، توقف کوتاهي داشتيم که خوشبختانه خيلي زود اين 

مشکل با مصوبه جديد هيات وزيران حل شد.

اتاق بازرگاني ژاپن آماده توسعه همكاري با ايران 
است

رئيس اتاق بازرگاني ژاپن با اشاره به روابط اقتصادي توکيو - تهران 
اظهار کرد اين اتاق آماده توسعه همکاري هاي اقتصادي و تجاري با 
ايران است. به گزارش ايرنا، آکيو ميمورا در ديدار با مرتضي رحماني 
موحد، س��فير جمهوري اس��لامي ايران در ژاپن تصريح کرد ما به 
خوبي از ظرفيت هاي ايران، نيروي انس��اني با هوش و پرتلاش و 
نيز تاريخ و تمدن کهن ايران مطلع و خواهان توسعه روابط با تهران 
هس��تيم. او با اش��اره به س��ال خوردگي جمعيت ژاپن و نيز وضعيت 
فعلي شرکت هاي کوچک و متوسط اين کشور، برنامه ها و اقدامات 
لازم ب��ه منظ��ور فعال نمودن آنها براي تعامل با طرف هاي خارجي 
ب��ه عن��وان يک��ي از راه هاي بازگرداندن رون��ق اقتصادي به ژاپن را 
تشريح کرد. مرتضي رحماني موحد، سفير جمهوري اسلامي ايران 
در ژاپن هم در اين ملاقات ضمن ابلاغ سلام شافعي، رئيس اتاق 
بازرگاني، صنعت و کش��اورزي ايران به همتاي ژاپني، درخصوص 
نقش اتاق هاي بازرگاني دو کش��ور جهت حفظ روابط موجود و نيز 
چتر حمايتي آن از لحاظ س��ازماني و حقوقي براي پيش��برد و ارتقاء 

مناسبات تجاري دوجانبه تاکيد کرد.

واردات قطعات خودرو در ۵ماهه نخست 
۱۰۰درصد رشد کرد

براساس آمارهاي گمرک، واردات قطعات خودرو در 5 ماهه نخست 
امسال رشد 1۰۰ درصدي داشته است. به گزارش مهر، بررسي آمارهاي 
تجارت خارجي نش��ان مي دهد، تا پايان مرداد ماه س��ال جاري ۸۸۰ 
ميليون دلار قطعات منفصله خودرو وارد کشور شده که در مقايسه با 
مدت مشابه پارسال 1۰3 درصدرشد داشته است. اين قطعات، براي 
مونتاژ خودروهايي وارد کشور شده که عمق داخلي سازي آنها کمتر از 3۰ 
درصد است. در همين مدت 1۸3 ميليون دلار نيز قطعات منفصله براي 
مونتاژ خودروهايي با ساخت داخل 3۰ تا 5۰ درصد وارد کشور شده که 

نسبت به 5 ماهه نخست پارسال، رشد 57 درصدي داشته است.

داد و ستد

دبير انجمن قطعه سازان گفت: بند معافيت پرداخت 
مابه التفاوت ارزي ش��امل قطعاتي اس��ت که پيش 
از تاريخ 16 مرداد فرآيند ترخيص آنها انجام ش��ده 
اما متاس��فانه قطعه سازان براي ترخيص قطعات و 
مواد اوليه خود که در گمرک مانده اند بايد اين مابه 
التفاوت را پرداخت کنند. مازيار بيگلو تصريح کرد: 

قطعه سازان آنچنان درگير تامين نقدينگي و مواد 
اوليه مورد نيازشان هستند که بحث افزايش قيمت 
در اولويت بعدي قرار گرفته ولي آنچه که گريزناپذير 
است اين است که هيچ راهي به جز آزادسازي قيمت 
خودرو وجود ندارد. دبير انجمن قطعه س��ازان ادامه 
داد: قطعه سازان با کمتر از پنجاه درصد از ظرفيت 

توليد فعاليت مي کنند زيرا مواد اوليه در اختيار ندارند. 
بيگلو گفت: پنج ماه است که راهکارهاي اساسي 
براي خروج از ش��رايط کنوني پيش��نهاد ش��ده اما 
هيچکدام عملي نشده است. تصويبي در خصوص 
تامين ارز و مواد اوليه صورت نگرفته است، نقدينگي 

قطعه سازان را افزايش نداده اند.

رياس��ت سازمان توس��عه تجارت ايران با مشاور 
رييس جمهور افغانستان در امور مناطق آزاد ديدار و 
گفتگو کرد. مجتبي خسروتاج و داوود سلطان زي، 
ب��ر گس��ترش هم��کاري دوجانب��ه در تجارت و 
بهره برداري در بخش معدن تاکيد کردند. مجتبي 
خس��روتاج در اين نشس��ت که به منظور استفاده 

از تجربي��ات اي��ران در زمينه ايج��اد مناطق آزاد 
اقتصادي برگزار ش��ده بود، اظهار داش��ت: مردم 
افغانستان با توليدات و کالاهاي ايراني آشنا هستند 
و اش��تراکات فرهنگي و همچنين ظرفيت خوب 
ايران و افغانستان در بخش معدن و کشاورزي در 
توس��عه روابط تجاري و اقتصادي دو کشور موثر 

خواهد بود. وي درخصوص چهار دهه تجربه ايران 
در زمينه مناطق اقتصادي افزود: هدف اوليه ما از 
ايجاد مناطق آزاد توليد و فرآوري، ايجاد اشتغال و 
تسهيل تجارت و همچنين ايجاد زيرساخت هاي 
مناس��ب گردشگري و توريسم براي اين مناطق 

بود.

قطعه سازان ملزم به پرداخت ما به التفاوت ارزي شدند تجارت توسعه همکاري ايران و افغانستان در بخش تجارت و معادن
www.tejaratonline.ir

گ�روه تجارت: خريد و واردات اعتباري 
اين روزها يک امر رايج تجارت در ميان 
کش��ورهاي جهان است. کارشناسان و 
فع��الان حوزه بازرگان��ي مي گويند که 
ايراني ه��ا اعتبار خوبي در کش��ورهاي 
ديگ��ر دارند و به واس��طه همين اعتبار 
مي توانن��د اق��دام ب��ه واردات اعتباري 
کنند. اين ش��يوه واردات کالا در عمل 
ب��ه تاجران کم��ک مي کند تا با حداقل 
نقدينگي نياز کشور را رفع کنند. از طرف 
ديگر رئيس مجمع واردات مي گويد که 
ب��ا واردات اعتب��اري در نهايت دولت و 
مصرف کنن��ده ني��ز نفع خواهند برد. در 
شرايط فعلي که کشور با کمبود فيزيکي 
ارز مواجه اس��ت زمان بيش��تري براي 
تهي��ه پ��ول ايجاد ش��ده و در اين مدت 
کالا وارد شده و به دست مصرف کننده 
خواهد رس��يد. عليرضا مناقبي، رئيس 
مجم��ع واردات در گفتگ��و ب��ا ايلن��ا با 
انتقاد از روند واردات کالا و مش��کلات 
فع��الان اين حوزه گف��ت: امروز مردم 
نمي توانن��د به راحتي ارز مورد نياز خود 
را براي واردات گروه کالايي ۲ به بعد به 
راحتي تهيه کنند و بايد پروسه طولاني 
را طي کنند که نتيجه آن ايجاد رانت و 

امضا هاي طلايي اس��ت. رئيس مجمع 
واردات تصريح کرد: يکي از علت هاي 
اصل��ي احتکار کالا همين اس��ت چون 
دلال ه��ا فهميدن��د که ب��ه اين راحتي 
نمي ش��ود جنس وارد و جايگزين شود 
پس اگر جنس را در انبار نگه دارند و کالا 
در بازار کم ش��ود ظرف مدت کوتاهي 
قيمت ها بالا مي رود و با کمترين فعاليت 
مي توانند سود چند صددرصدي کسب 
کنند. اين عضو اتاق بازرگاني گفت: در 
واقع واردات قانوني کالا تبديل به يکي 
از س��خت ترين کارها ش��ده و اين طور 
مي ت��وان گفت يک بال اقتصاد از روند 

عادي خود خارج شده است. 
مناقبي با اش��اره به روند واردات گفت: 
ابت��دا بايد به يک��ي از دفترهاي 7 گانه 
وزارت صنعت مراجعه کرد و کارشناس 
مربوطه را براي واردات کالا اقناع کرد 
ک��ه معلوم نيس��ت اين رون��د چند روز 
طول خواهد کش��يد از طرف ديگر اگر 
کارش��ناس قانع نش��د نمي توان کالا را 
وارد ک��رد که در اين ميان دوباره بحث 
امضاهاي طلايي و رانت به وجود مي آيد 
يعن��ي کل تج��ارت يک فرد حقوقي يا 
حقيقي به نظر يک فرد بستگي دارد در 

بحث زماني نيز مي توان با اس��تفاده از 
رابطه، کل پروسه را در يک هفته انجام 
داد اين درحاليس��ت که ما الان افرادي 
را داريم که 3 ماه اس��ت منتظر هستند. 
وي اظهار داش��ت: بعد از آن بايد ثبت 
س��فارش و به بانک عامل معرفي ش��د 
و از آن به بعد بايد در س��امانه نيما يک 
صادر کننده را پيدا کرد که بخواهد ارز 
خود را بفروشد و اگر اين شخص نباشد 
عملا وارداتي انجام نخواهد ش��د حتي 
اگر ارز از بازار آزاد تهيه شود باز هم براي 

واردات اجازه نخواهند داد.
رئيس مجم��ع واردات همچنين ادامه 
داد: امروز خريد اعتباري يک امر رايج در 
اقتصاد است و ايراني ها اعتبار خوبي در 
کشورهاي ديگر دارند ضمن آنکه اين 
موض��وع ب��ه تاجران نيز کمک مي کند 
ک��ه ب��ا حداقل نقدينگي نياز کش��ور را 
رفع کنند اما با اين سيستم جديد عملا 
م��ا تاج��ران خود را از اين امتياز محروم 
کردي��م و هم��ان ابت��دا بايد به صورت 
کام��ل پ��ول را پرداخت کنند ما س��ال 
گذش��ته 7۰ ميليارد دلار واردات اعم از 
قانوني و قاچاق داشتيم که ۲5 ميليارد 
دلار آن به صورت اعتباري بود. مناقبي 
تصريح کرد: ما پيشنهاد کرديم تاجراني 
ک��ه مي توانند به صورت اعتباري کالا 
وارد کنن��د اي��ن کار را انجام دهند و در 
موقع س��ر رسيد، پرداخت ارز خودشان 
را با ارئه اس��ناد و مدارک به قيمت روز 
از س��امانه نيم��ا تهيه کنن��د اين امر در 
نهاي��ت به نف��ع دولت و مصرف کننده 
خواهد بود خصوصا در اين ش��رايط که 
کشور با کمبود فيزيکي ارز مواجه است 
زمان بيشتري براي تهيه پول دارد و در 
اين مدت نيز کالا وارد شده و به دست 

مصرف کننده رسيده است.

گ�روه تج�ارت: هندي ه��ا مي خواهند تا 
روابط تجاري خود با ايران را طي يک دوره 
زماني پنج ساله تا دو برابر افزايش دهند. اين 
مس��اله اي است که طي روزهاي گذشته و 
همزمان با سفر عباس آخوندي، وزير راه و 
شهرس��ازي ايران به اين کشور مورد تاييد 
وزير بازرگاني هند و ديگر اعضاي کابينه آن 
کشور قرار گرفته است. ايران طي سال هاي 
گذش��ته روابط تجاري خود ب��ا ايران را در 
شرايطي خوبي حفظ کرده است. آنها دومين 
واردکنن��ده ب��زرگ نفت ايران پس از چين 
هستند، اما اين موضوع به تنهايي نيست. 
در دوره تحريم هاي گذشته نيز هندي ها از 
کش��ورهايي بودند که با گرفتن معافيت از 
تحريم هاي آمري��کا واردات نفت و روابط 
تجاري خود با ايران را ادامه دادند. ماه ها قبل 
مجتبي خس��روتاج، رئيس سازمان توسعه 
تجارت هند را يکي از کشورهايي معرفي 
کرده بود که براي امضاي توافق نامه تجارت 
ترجيح��ي در اولوي��ت قرار دارد. همچنين 
مدتي قبل زمزمه هايي درباره امکان تجارت 
با پول هاي ملي دو کشور شنيده شد، خبري 
که البته بعدا کمتر به آن پرداخته شد. هند 
همواره يکي از مهمترين شرکاي تجاري 
ايران و مشتري نفت اين کشور بوده است. با 
وجود اين، با برداشته شدن تحريم ها پس از 
امضاي توافق هسته اي در سال ۲۰15، که 
به خروج تهران از انزوا و پيوستن به اقتصاد 
آزاد جهاني منجر شد، روابط اقتصادي ايران 
با کشورهاي آسيايي به ويژه هند گسترش 
يافت. در س��ال ۲۰16، هند دومين مقصد 
اصلي صادرات ايران و هشتمين صادرکننده 

بزرگ کالا به ايران بوده است.
براس��اس گزارش ها هند متعهد ش��ده که 
5۰۰ ميلي��ون دلار در پروژه توس��عه بندر 
چابه��ار س��رمايه گذاري کند. اين مس��اله 
نش��ان مي دهد علي رغم موضع خصمانه 

ترامپ در قبال تهران، هند در حال توسعه 
اين بندر استراتژيک در ايران است. تکميل 
اين پروژه تجارت با روس��يه و کش��ورهاي 
اروپاي��ي را ب��راي هند تس��هيل مي کند. 
سوشما سواراج، وزير امور خارجه هند اخيرا 
در يک کنفرانس مطبوعاتي گفته اس��ت 
ک��ه هن��د يکي از خري��داران قديمي نفت 
ايران و ونزوئلا است و تنها از تحريم هاي 
سازمان ملل متحد تبعيت مي کند. به گفته 
او تحريم هاي يک کشور عليه کشور ديگر 
هيچ ربطي به هند ندارد و تغيير عمده اي در 
تجارت با ايران ايجاد نخواهد شد. در همين 
ح��ال وزي��ر بازرگاني هن��د در ديدار با وزير 
راه و شهرس��ازي به گفتگو درباره راه هاي 
افزايش تجارت و س��رمايه گذاري ميان دو 
کشور پرداخت. به گزارش پي تي آي، يک 
مقام هندي اظهار کرد سورش پرابو، وزير 
بازرگاني و صنعت هند دو برابر شدن تجارت 
دوجانبه با ايران از سطح فعلي 13.۸ ميليارد 
دلار در پنج سال آينده را پيشنهاد کرده است. 
پرابو قرار بود دوم اکتبر به ايران س��فر کند 
اما سفر وي به دلايلي به تاخير افتاد. وزير 
بازرگاني هند قرار بود در نشس��ت وزيران 
کريدور حمل و نقل شمال جنوب شرکت 
کن��د. راه هاي افزايش تجارت و س��رمايه 

گذاري ميان دو کشور در جريان ديدار پرابو 
و عباس آخوندي، وزير راه و شهرس��ازي 

مورد بحث و بررسي قرار گرفت.
اين ديدار در ش��رايطي که آمريکا ايران را 
هدف تحريم قرار داده است، مهم محسوب 
مي ش��ود. آمريکا از هند و س��اير کشورها 
درخواست کرده است واردات نفت از ايران 
را تا نوامبر قطع کنند در غيراين صورت با 
تحريم واشنگتن مواجه خواهند شد. پرابو 
پ��س از دي��دار دو وزير در توييتي نوش��ت: 
مذاکرات ما بر توسعه روابط دوجانبه ميان 
هند و ايران فراتر از بخش انرژي و امنيت 
متمرکز بود. گانش گوپتا، رييس فدراسيون 
سازمان هاي صادرات هند اخيرا اظهار کرده 
که دولت بايد به مش��کلاتي که در زمينه 
ارس��ال محموله هاي صادراتي به ايران به 
دليل تحريم هاي آمريکا ايجاد شده است، 
رسيدگي کند. تجارت دوجانبه ميان هند و 
ايران در سال مالي ۲۰1۸-۲۰17 به 13.۸ 
ميليارد دلار در مقايسه با 1۲.9 ميليارد دلار 
در س��ال مالي پي��ش از آن افزايش يافت. 
ب��ا اين حال ارزش ص��ادرات هند به ايران 
تنها ۲.65 ميليارد دلار اس��ت در حالي که 
واردات اين کش��ور از ايران 11.11 ميليارد 

دلار است.

در پیشنهاد ريیس مجمع واردات به دولت مطرح شد؛

تسهیل تجارت با واردات اعتباری
 براساس پیشنهاد وزير بازرگاني هندوستان صورت خواهد گرفت

تمايل هند به افزايش دو برابری تجارت با ايران

w w w w . t e j a r a t o n l i n e . i r
آخرين اخبار و تحليل روز اقتصادي را در پايگاه اينترنتي تجارت آنـلاين بخوانيد


